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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o statystyce publicznej oraz niektórych 
innych ustaw (druk senacki nr 872, druki sejmowe nr 2963 i 3239).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Janusz 
Sepioł)

Przewodniczący Janusz Sepioł:

Dzień dobry państwu.
Otwieram posiedzenie Komisja Samorządu 

Terytorialnego i Administracji Państwowej w sprawie 
ustawy o zmianie ustawy o statystyce publicznej oraz nie-
których innych ustaw.

To jest dość obszerna i bardzo techniczna nowelizacja, 
ale może nie umiem jej czytać.

Witam naszych gości na czele z panią wiceprezes.
Może pani wiceprezes powiedziałaby nam w krót-

kich, żołnierskich słowach, po co jest ta ustawa w takim 
kształcie.

Wiceprezes 
Głównego Urzędu Statystycznego 
Halina Dmochowska:

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Spróbuję to zrobić. Jeśli będzie za długo, to proszę 

zwrócić uwagę.
Panie Przewodniczący! Panie i Panowie Senatorowie!
Statystyka publiczna stanowi integralny element sys-

temu informacyjnego demokratycznego państwa i ta no-
welizacja ma ułatwić wypełnianie właśnie tego zadania. 
Informacja statystyczna przygotowana profesjonalnie, 
zgodnie ze standardami światowymi i europejskimi, ma-
jąca status statystyk oficjalnych, w coraz szerszym zakre-
sie służy podejmowaniu decyzji w obszarze politycznym, 
gospodarczym i społecznym. W naszych warunkach służy 
także konstruowaniu strategii i programów rozwoju, mo-
nitorowaniu i ewaluacji.

Ustawa, która funkcjonuje dotychczas, została uchwa-
lona w 1995 r., a więc prawie dwadzieścia lat temu i jako 
bardzo nowoczesny w tamtym okresie akt – podkreślam 
to celowo – mogła służyć właśnie przez te dwadzieścia lat. 
W tym czasie zmieniło się wiele, poczynając od konstytucji, 
poprzez wejście ustawy o ochronie danych osobowych 
i szeregu innych aktów prawnych, które mają wpływ na 
uwarunkowania statystyki publicznej. Zmienia się tech-
nologia, zmienia się organizacja badań statystycznych, 
zmieniają się źródła danych, rośnie zapotrzebowanie na 

informację statystyczną coraz szybszą, lepszej jakości, 
możliwie najlepiej dostosowaną do potrzeb użytkowników. 
Te lata, które minęły, dostarczyły również doświadczeń 
z praktycznego funkcjonowania dotychczas obowiązują-
cego prawa – między innymi wiedzę na temat pewnych 
problemów interpretacyjnych. Co więcej, dotychczaso-
wa ustawa wydana była przed wejściem Polski do Unii 
Europejskiej, co również stwarza pewne implikacje, jeśli 
chodzi o funkcjonowanie rozwiązań prawnych. Zresztą pra-
wo europejskie w tej chwili także się zmienia. To wszystko 
skłoniło prezesa GUS do przedłożenia rządowi i Wysokiej 
Izbie projektu nowelizacji.

Projektowana ustawa ma na celu pogodzenie konsty-
tucyjnej ochrony praw i wolności człowieka i obywatela 
z obowiązkami systemu statystyki publicznej, który w in-
teresie publicznym ma dostarczać informacji o państwie, 
o społeczeństwie, o gospodarce.

Przede wszystkim celem nowelizacji jest wzmocnienie 
ustawowego umocowania statystyki publicznej do prze-
twarzania danych osobowych, do określenia granic źródeł 
tych danych, już raz zebranych do innych celów, do celów 
administracyjnych.

Celem ustawy jest rozszerzenie gwarancji nieodpłat-
nego i terminowego, co jest ważne, dostępu służb sta-
tystyki publicznej do administracyjnych źródeł danych 
i umożliwienie stopniowej redukcji do niezbędnego mi-
nimum obciążeń respondentów, co jest coraz bardziej ak-
centowane – nie chcę użyć słowa „wymuszane”. W tym 
zakresie jest to wzmocnienie już istniejących przepisów 
w ustawie. Bo taki dostęp statystyka miała, ale w tej 
chwili jest wzmocnienie tych regulacji i upoważnienie 
prezesa Głównego Urzędu Statystycznego zarówno do 
zgłaszania wniosków dotyczących zakresu informacyj-
nego systemów administracyjnych, w kontekście aktu-
alnych i przyszłych potrzeb statystyki, jak i do formu-
łowania w sposób bardziej – jeśli tak mogę powiedzieć 
– zdecydowany, niż do tej pory, potrzeb informacyjnych 
w kontekście tych systemów.

Nowelizacja proponuje zmianę formuły programu ba-
dań statystyki publicznej, w celu uwzględnienia zmian 
technologicznych procesu zbierania danych do celów sta-
tystycznych w perspektywie roku 2018 i następnych lat, 
a także uproszczenie organizacji badań statystycznych, 
odejście od rozporządzenia prezesa Rady Ministrów 
w sprawie formularzy. To rozporządzenie jest dość dużym 
biurokratycznym obciążeniem nie tylko dla statystyki, ale 
również dla podmiotów. Stąd ta propozycja.
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Ja nie chciałabym zabierać państwu czasu omawia-
niem wszystkich zmian. W sumie jest ich trochę więcej. 
Ale może warto wspomnieć o tym, że w celu uspójnienia 
i zharmonizowania systemu prawa niezbędne okazały się 
zmiany w ustawach: o Narodowym Banku Polskim, Prawo 
dewizowe, o systemie informacji oświatowej i o systemie 
informacji w ochronie zdrowia. Chodziło o to, żeby zacho-
wać spójność między tymi przepisami.

I to chyba na tyle. Tyle chciałam w dużym skrócie po-
wiedzieć, przynajmniej na tym etapie, biorąc pod uwagę 
to, co zostało wcześniej powiedziane, jak również to, co 
jest w uzasadnieniu do projektu ustawy.

Bardzo proszę o pozytywną opinię w kwestii tego 
przedłożenia. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Dziękuję bardzo.
Chciałbym zapytać, czy pani prezes i panie znają pro-

pozycje poprawek złożonych przez Biuro Legislacyjne?
(Wiceprezes Głównego Urzędu Statystycznego Halina 

Dmochowska: Tak.)
Ja przejrzałem te poprawki. W zasadzie to są poprawki 

wyłącznie o charakterze redakcyjno-uściślającym. W moim 
przekonaniu nie ma tu żadnej poprawki o ciężarze mery-
torycznym.

Właściwie moje pytanie jest takie, czy panie uważają, 
że te poprawki koniecznie trzeba przyjąć, bo wtedy ustawa 
będzie lepsza, czy w zasadzie ona będzie w stanie funkcjo-
nować bez tych poprawek.

Wiceprezes 
Głównego Urzędu Statystycznego 
Halina Dmochowska:
Panie Przewodniczący, jeśli mogę prosić komisję o taką 

decyzję, to bylibyśmy wielce zobowiązani, ponieważ ta 
nowelizacja jest dosyć pilną sprawą. Co do poprawek, to 
rzeczywiście w niektórych aspektach, od strony językowej 
czy legislacyjnej, można się z nimi zgodzić, ale one wła-
ściwie nie wznoszą nic nowego, jeśli chodzi o rozwiązania 
merytoryczne, Tym bardziej że za jakiś czas mamy zapla-
nowane prace nad nową ustawą o statystyce publicznej 
i z pewnością te poprawki będą mogły być wykorzystane 
w tamtym rozwiązaniu.

Przewodniczący Janusz Sepioł:
Chciałbym zapytać, czy ktoś z państwa senatorów ma 

pytania do pani prezes, ewentualnie jest gotów zgłosić 
jakieś poprawki do ustawy. Nikt.

Zgłaszam wniosek o przyjęcie tej ustawy bez poprawek.
Kto z państwa senatorów jest za? (6)
Dziękuję bardzo.
Nie pozostaje mi nic innego, jak wyznaczyć sprawoz-

dawcę ustawy.
Pan senator Iwan się zgłasza na ochotnika. Wspaniale. 

To bardzo dziękuję.
Bardzo dziękuję pani prezes, dziękuję paniom. Dziękuję 

pani legislator.

Chciałabym zwrócić uwagę na kilka istotnych zmian 
konkretnych przepisów. Pierwsza sprawa, to jest art. 13, 
gdzie mamy rozszerzenie gwarancji nieodpłatnego i ter-
minowego dostępu służb statystyki publicznej do źródeł 
administracyjnych. Jest to ogólnoświatowa, ogólnoeuro-
pejska tendencja. Są nowe możliwości gestorów danych. 
Gestorzy informatyzują się, jeśli tak mogę powiedzieć, in-
formatyzują się źródła danych, my również jako statystyka 
mamy nowe możliwości technologiczne do tego, aby z tych 
źródeł korzystać. Rozwiązania ustawowe w tym kształcie 
z pewnością to ułatwią.

Właściwie nie jest już kwestionowana zasada, że raz ze-
brane dane w administracji są wykorzystywane do różnych 
celów statystycznych. W tym celu został wprowadzony 
nowy rozdział 4a.

Za chwilę do niego przejdę, ale wcześniej jeszcze 
chciałabym zwrócić uwagę na nowy rozdział 2a, doty-
czący współdziałania dwóch systemów statystycznych, 
a mianowicie Europejskiego Systemu Statystycznego 
i Europejskiego Systemu Banków Centralnych. Działają 
one w ramach odrębnych podstaw prawnych, ale w ich 
przypadku istnieje obowiązek współdziałania. Chodzi 
o wzajemne uzupełnianie się i unikanie podwójnego zbie-
rania od respondentów tych samych czy podobnych danych 
statystycznych. Stąd regulacja podobna do tej, która jest 
na poziomie europejskim, czyli dodany nowy rozdział 2a 
stanowiący o odrębności tych systemów oraz o wzajemnych 
obowiązkach i zasadach współpracy.

A nowy rozdział 4a ma na celu stworzenie kompleksowej 
regulacji związanej z przetwarzaniem przez służby statystyki 
publicznej, w ramach ustawowo wykonywanych zadań, da-
nych osobowych i usunięcie w tym względzie wątpliwości 
interpretacyjnych, które pojawiały się przez lata funkcjonowa-
nia tej ustawy w kontekście ustawy o danych osobowych.

Po pierwsze, zostają wprowadzone ogólne zasady prze-
twarzania danych osobowych i wyraźnie, wprost zapisane 
zostaje w ustawie uprawnienie statystyki do przetwarzania 
tych danych, wymienionych enumeratywnie w katalogu. Po 
drugie zostaje zapisana regulacja, na poziomie programu 
badań, dotycząca zakresu korzystania z danych w ramach 
tego katalogu. Tak można by chyba najprościej ująć zmiany 
i ten sposób regulacji.

Bardzo wyraźny jest jednoznaczny zapis o tym, że dane 
osobowe wymienione w katalogu mogą być przetwarzane 
wyłącznie w dwóch celach, a mianowicie do realizacji badań 
statystycznych i do utrzymywania operatów, stosowanych 
w badaniach, a więc narzędzia do właściwego adresowania 
i opracowywania wyników badań statystycznych. Bardzo 
ważne jest też zastrzeżenie, wprost zapisane w ustawie, że 
dane osobowe są zbierane dla celów statystycznych, gdy 
celu statystycznego nie można osiągnąć za pomocą innych 
danych. A więc jest to takie ostateczne rozwiązanie, kiedy 
dane są niezbędne, potrzebne z punktu widzenia realizacji 
zadań statystyki publicznej, określonych ustawą i progra-
mem, a inne źródła nie pozwalają na zaspokojenie tych 
potrzeb informacyjnych. Ten temat, co chciałabym bardzo 
wyraźnie podkreślić, był szczegółowo omawiany z gene-
ralnym inspektorem ochrony danych osobowych. Zostało 
przygotowane pisemne stanowisko pozytywnie oceniające 
rozwiązania zaproponowane w tym kształcie.
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Dziękuję bardzo.
(Wiceprezes Głównego Urzędu Statystycznego Halina 

Dmochowska: Dziękuję bardzo.)

Zamykam posiedzenie komisji w sprawie ustawy 
o zmianie ustawy o statystyce publicznej oraz niektórych 
innych ustaw.

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 14 minut 18)
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